

**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION  
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, July 1984

**STATISTICAL MACHINERY FOR DEFINING SOCIAL FUND PRIORITY REGIONS**

The Commission has just adopted, on the proposal of Mr Richard, a communication (1) to the Council concerning statistical machinery to establish the order of priority to be applied when granting European Social Fund assistance to regions other than those which already have a defined privileged status (2).

The machinery consists of determining for each area of the Community an indicator based on data in respect of the area's unemployment and GDP per capita. The Commission proposed the following weighting: 70% for unemployment and 30% for GDP, with the unemployment component itself being weighted in favour of youth unemployment to reflect the budgetary priority of the Social Fund in favour of young people.

The areas in question will be level III regions (3) which are smaller geographical units than those used until now by the Social Fund. A method of calculating harmonised data at this level on the basis of the results of the 1983 Labour Force Survey has been worked out by the Statistical Office in close liaison with national statisticians. The data will be available in Autumn 1984.

The Council is invited to take a decision on the basic principles of the statistical machinery before the end of the year, in accordance with the Council declaration on the subject last year. Once agreement is reached on the method for classifying regions, a league table can be established, with priority being determined by means of a threshold fixed by the Commission in the context of its annual management guidelines for the Fund. It is intended this system become operational in time for the Guidelines for 1986 due to be fixed by the Commission by 1 May 1985.

(1) COM(84)344 final.

(2) Greenland, Greece, French Overseas Territories, Ireland, Mezzogiorno, Northern Ireland.

(3) Denmark - amtskommune; France - départements; Germany - Kreise; Italy - provincie; Netherlands - regio's; United Kingdom - counties. For Belgium, level II regions (provinces) will be used. The Grand Duchy of Luxembourg is considered as a level III region.

The data will correspond as far as possible to the criteria (1) requested by the Council when completing the Review of the Social Fund last year. No harmonised data however will be available to take account of long-term unemployment given the absence of a common definition for the collection of data. Areas of industrial and sectoral restructuring to be given priority will be those currently benefitting from ERDF 'non quota' intervention and ECSC reconversion zones under Article 56.

---

(1) "..... the remaining appropriations shall be concentrated on operations in respect of employment in other areas of high and long-term unemployment and/or industrial and sectoral restructuring". Article 7(3) of the Decision 83/516/EEC.



Bruxelles, juillet 1984

**INFORMATION · INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION****ΠΑΡΗΓΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE****MECANISME STATISTIQUE PERMETTANT DE DEFINIR LES REGIONS  
PRIORITAIRES A L'OCTROI DU CONCOURS DU FONDS SOCIAL  
EUROPÉEN**

La Commission vient d'adopter, sur proposition de M. Richard, une communication (1) au Conseil concernant le mécanisme statistique permettant d'établir l'ordre de priorité à appliquer pour l'octroi du concours du Fonds social européen aux régions autres que celles ayant déjà un statut privilégié (2).

Le mécanisme consiste à déterminer, pour chaque zone de la Communauté, un indicateur défini à l'aide des données de chômage et de produit intérieur brut par habitant. La Commission a proposé la pondération suivante : 70 % pour le chômage et 30 % pour le PIB, l'élément chômage étant lui-même pondéré en faveur du chômage des jeunes, pour exprimer la priorité budgétaire accordée aux jeunes par le Fonds social.

Les zones considérées seront des régions de niveau III (3), unités géographiques plus petites que celles utilisées jusqu'à présent par le Fonds social. Une méthode de calcul de données harmonisées à ce niveau, sur la base des résultats de l'enquête main-d'oeuvre de 1983, a été élaborée par l'Office statistique, en collaboration étroite avec des experts statisticiens des Etats membres. Les données seront disponibles en automne 1984.

Le Conseil est invité à prendre une décision sur les principes de base du mécanisme statistique avant la fin de l'année, conformément à la déclaration qu'il a faite lui-même à ce sujet l'année dernière. Une fois que l'accord sera réalisé sur la méthode de classement régionalisé, une liste des zones par valeur décroissante des indicateurs pourra être établie. Le caractère prioritaire des zones est déterminé à l'aide d'un seuil fixé annuellement par la Commission dans le cadre de ses orientations pour la gestion du Fonds. Ce système devrait devenir opérationnel dans le délai prévu pour les "orientations - 1986" que doit arrêter la Commission pour le 1er mai 1985.

- (1) COM(84)344 final.
- (2) Groenland, Grèce, Territoires français d'Outre-Mer, Irlande, Mezzogiorno, Irlande du Nord.
- (3) Danemark - amtskommune; France-départements; Allemagne-Kreise; Italie-Provincie; Pays-Bas-regio's; Royaume-Uni-Counties. Pour la Belgique, on utilisera les régions de niveau II (provinces). Le Grand-Duché de Luxembourg est considéré comme une région de niveau III.

Les données correspondront autant que possible aux critères (1) requis par le Conseil lorsqu'il a achevé le réexamen du Fonds social l'année dernière. Cependant, on ne disposera pas de données harmonisées pour tenir compte du chômage à long terme, en l'absence d'une définition commune pour la collecte des données. Les zones de restructuration industrielle et sectorielle auxquelles la priorité devra être donnée seront celles qui bénéficient actuellement des actions "hors quota" du FEDER et les zones de reconversion CECA au titre de l'article 56.

---

(1) "... Les crédits restants sont concentrés sur des actions en faveur du développement de l'emploi dans les autres zones de chômage élevé et de longue durée et/ou en restructuration industrielle et sectorielle". (Article 7, paragraphe 3, de la décision 83/516/CEE).